
با نزديك ش�دن به اول مهر و زمان آغاز به كار 
مدارس و دانش�گاه ها، نگراني  ه�ا در خصوص 
قفل ش�دن خيابان  ها همزمان با شدت گرفتن 
ترافيك سطح  شهر براساس تجارب سال  هاي 
اخير ش�دت گرفته اس�ت. به تبع اين موضوع، 
افزاي�ش آلودگ�ي ه�وا در م�اه  ه�اي آين�ده 
قابل پيش  بيني اس�ت. در شرايطي كه سيستم 
حمل  و نقل كلانشهرها و مخصوصاً شهر تهران 
در وضعيت بحراني قرار دارد، مدتي است دولت 
تلاش مي  كند ب�ا تغيير س�اعت كاري ادارات، 
بانك  ه�ا و مدارس به نح�وي اين بح�ران را در 
زمان نزديك به اول مهر مديريت كند. در همين 
راستا اس�تاندار تهران خبر از شناورسازي دو 
س�اعته فعاليت ادارات ته�ران از مهرماه داد. 

محس��ن منصوري در مورد تصميمات اتخاذ شده 
جهت تس��هيل ترافيك اس��تان تهران با اشاره به 
هماهنگي انجام شده با معاون اول رئيس جمهور 
و رئيس سازمان اداري و استخدامي كشور جهت 
كاهش پيك ترافيكي مهرماه اظهار كرد: به منظور 
كاهش پيك ترافيكي مهرماه ش��روع كار ادارات و 
سازمان  هاي شهر تهران از س��اعت ۷ تا ۹ صبح به 
صورت شناور در نظر گرفته شده است و متناسب 
با س��اعت ورود كارمندان به شكل شناور در محل 
كار، ساعت پايان كار در همان روز به شكل شناور 

تعيين مي  شود. 
منصوري همچنين ساعت شروع خدمات  رساني 
بانك  ها را ساعت ۷ صبح و زمان حضور كارمندان 
را در بانك س��اعت ۶:۳۰ اعلام كرد و همچنين در 
خصوص ساعت فعاليت مدارس عنوان كرد: ساعت 
فعاليت شيفت صبح مقاطع متوسطه ۷:۳۰ و مقاطع 

ابتدايي شهر تهران ۸:۳۰ در نظر گرفته شد. 
وي ساعت شروع به كار شيفت صبح كارخانجات 
و كارگاه  ها را ۶ صبح اع��لام و تأكيد كرد: هرگونه 
تردد، تخليه و بارگي��ري كاميون��ت و كاميون از 
ساعت ۶:۳۰ تا ۹ صبح ممنوع است و پليس راهور 
نس��بت به اجراي طرح تش��ديد، برخورد و اعمال 
قانون با متخلفان توقف  هاي غيرمجاز و سد معبر 
اقدام مي كند.  اس��تاندار ته��ران همچنين افزود: 
مقرر شد تا فرمانداران استان نسبت به پيگيري و 
ساماندهي سرويس مدارس در قالب كارگروه ماده 
۱۸ و با هماهنگ��ي ادارات كل آموزش  و  پرورش و 

ساير دستگاه  هاي متولي اقدام كنند. 
هر چند اين اقدام��ات در جهت مديريت وضعيت 
ترافيك شهري تأثير خواهد داش��ت، ولي تجربه 
ثابت كرده با توجه به كمبوده��ا در حوزه حمل  و 
نقل عمومي اين تأثير بسيار زياد نخواهد بود. اگر 
بخواهيم ش��اهد اتفاق واقعي در اين حوزه باشيم، 
نياز داريم  هر چه سريع تر تحولي جدي در وضعيت 
حمل  ونقل عمومي كلانشهرها ايجاد كنيم. براي 
بررسي مش��كلاتي كه در اين خصوص وجود دارد 
و همچني��ن برنامه  ريزي  هاي انجام ش��ده در اين 
خصوص در شهر تهران به سراغ سيد جعفر تشكري 
هاشمي، رئيس كميس��يون عمران و حمل  و  نقل 
ش��وراي ش��هر تهران رفتيم. وي در گفت  وگو با 
»جوان« وضعيت ترافيكي پي��ش  رو را همزمان با 

آغاز سال تحصيلي تشريح كرد. 
تش��كري در ابتداي اين گفت  و گو تأكيد مي  كند: 
بعد از دو سال تعطيلي مراكز آموزشي كه جمعيت 
قابل توجهي از دانش  آموزان، دانش��جويان و كادر 
آموزشي سفرهاي درسي نداش��تند يا خيلي كم  
سفر مي  كردند، امسال در اول مهر يك سال ويژه و 

فوق  العاده  اي پيش  رو است. 
 مشكلات عديده ترافيكي در مهرماه

تشكري  با اش��اره به اينكه در اين سال  ها به دليل 
ضعف سيستم حمل  و  نقل همگاني ظرفيت  هايي 
را كه پيش از اين ايام وجود داش��ت هم از دس��ت 
داده  ايم، خاطر نشان مي  كند: پيش  بيني ما اين است 
كه با شروع سال تحصيلي، حتماً مشكلات عديده 
ترافيكي را در سطح ش��هر خواهيم داشت و طبعاً 

اقدامات ضربتي در اين ايام ميسر نيست. 

رئيس كميس��يون حمل  و  نقل ادامه داد: هر چند 
ما از يك س��ال پيش مرتباً تذكر داده بوديم كه به 
دليل اينكه ش��رايط كرونايي در حال بهبود پيدا 
كردن اس��ت و احتمال بازگش��ايي مدارس وجود 
دارد، بايد تداركات جابه  جايي در س��طح ش��هر با 
حمل  و نقل عمومي پيش  بيني ش��ود، ولي تحول 
بزرگي در تأمين ناوگان حمل و نقل عمومي ايجاد 
نشده اس��ت، بنابراين همچنان بخش عمده اي از 
سفرها با خودروهاي ش��خصي انجام خواهد شد. 
طبيعتاً ما ش��اهد يك ترافيك در معابر ش��هري 
خواهيم بود، كما اينكه در روزهاي پاياني شهريور 

ماه هم داريم آسيب آن را مي  بينيم. 
وي با تأكيد بر اينكه يك بخش عمومي از مشكلات 
ترافيكي شهر تهران با تأمين حمل  و نقل همگاني، 
مديريت ب��ر اين ناوگان و اس��تفاده بهين��ه از آن 
ناوگان حل مي  شود، اظهار مي  كند: بخش دوم به 
مديريت تقاضاي سفر مربوط مي  شود كه دوركاري 
و شناور كردن س��اعت هاي كار مي تواند به عنوان 

راه  حل  هايي شدت مشكل را كاهش دهند. 
تش��كري در بخش ديگري از اين گف��ت  و گو در 
خصوص مي��زان كمبودها در ح��وزه حمل  و نقل 
عمومي در شهر تهران اظهار مي  كند: مطالعات طرح 
جامع ترافيك تهران و همين  طور قانون توس��عه 
حمل  و نقل عمومي و مديريت مصرف سوخت از 
سال  هاي ۸۶ و ۸۷ كه اين قانون به تصويب رسيد، 
تكاليفي را تعيين كرد و ي��ك حركت رو  به  جلوي 
خوبي را طي سال هاي بعد از آن شاهد بوديم كه از 
جمله آنها توسعه مترو بود و تقريباً در همين سال  ها 
حدود 22۰ كيلومتر متروي تهران توسعه پيدا كرد 
يا در همين س��ال  ها اتوبوس  هاي تندرو در تهران 

طراحي و پياده  سازي شدند. 
وي ادامه داد: با وجود تلاش  هاي گذشته متأسفانه 
در چهار، پنج سال اخير موضوع نوسازي، تعمير و 
توسعه حمل  و نقل شهري به نوعي مورد غفلت قرار 
گرفت و به  رغم اينكه بارها مديران نگراني خود را در 
اين خصوص ابراز كرده بودند، ولي اتفاق مؤثري در 

تأمين ناوگان نيفتاد. 
 سفر با مترو توسعه پيدا نكرد كه هيچ، افت 

هم داشت
رئيس كميس��يون عمران شوراي ش��هر تهران با 
اش��اره به اينكه طبق قانون توس��عه حمل  و نقل 
عمومي و مديريت مصرف سوخت بايد ۳۰ درصد 
از جابه  جايي  ها در ش��هر تهران با مترو انجام شود، 
مي گويد: براس��اس اين قانون 25 درصد از حمل 
 و نقل شهر تهران نيز بايد با ش��بكه اتوبوسراني و 
در نهايت 2۰ درصد هم بايد با سيس��تم تاكس��ي 
شهري باش��د،بنابراين با توجه به اين موضوع بايد 
از 22 ميليون سفري كه داريم حدود ۷ ميليون يا 
كمي بيشتر توسط حمل  و نقل ريلي انجام شود، اين 
در حالي است كه ما الان چيزي حدود ۷ درصد از 

صددرصد را با حمل  و نقل ريلي انجام مي  دهيم. 
وي با اش��اره به اينكه از 22 ميلي��ون حمل  و نقل 
عمومي در شهر تهران، حدود ۱/5 ميليون با حمل  و 
نقل ريلي انجام مي شود، اظهار مي  كند: اكنون حتي 
به  دليل نقصان هايي كه در مت��رو داريم، در چند 
وقت اخير شاهد افتي در اين حوزه بوده ايم؛ پيش 
از اين بالغ بر ۱۰ درصد از رفت  و آمدها با مترو انجام 
مي  شد، ولي طي سال هاي اخير به  دليل رسيدگي 
نكردن به اين سيستم و توسعه  نيافتن، نه تنها اين 
۱۰ درصد توس��عه پيدا نكرده، بلكه حتي افت هم 

پيدا كرده و به حدود ۷ درصد رسيده است. 
تشكري در تش��ريح دلايل كاهش ظرفيت مترو 
خاطر نش��ان مي كند: وقتي يكس��ري از خدمات 
جانبي مثل به  روزرساني تجهيزات ثابت و تعميرات 
و نگهداري واگن ها به شكل مطلوبي انجام نشود، 
طبيعتاً راندمان آنه��ا كاهش پي��دا مي  كند. اين 
موضوع موجب شده در حالي كه بايد از 22 ميليون 
حمل  ونقل عمومي بيش از ۱۰ درصد جابه جايي  ها 
با سيستم ريلي انجام مي  شد و به بيش از 2 ميليون 
حمل  و نقل ريلي مي  رسيد، اكنون به ۷ درصد حمل 

 و نقل  ها با مترو برسيم. 

 مسئله اصلي ناوگان است
تشكری در خصوص افتتاح ايس��تگاه  هاي جديد 
مترو مي گويد: اينكه الان ما ايستگاه  هاي خودمان 
را كامل كنيم، كار خوبي اس��ت. با اينكه خط  هاي 
جديدي راه  اندازي شود هم مخالف نيستيم، ولي تا 
زماني كه ناوگان جديد تزريق نشود، ايستگاه  هاي 
جديدي كمك قابل توجهي به بهبود حمل  و نقل 
نخواهند كرد و چه  بس��ا به  دلي��ل افزايش تعداد 
توقف  ها كه ناشي از احداث ايس��تگاه هاي جديد 
است، باز هم راندمان ما پايين  تر بيايد. بنابراين الان 

مسئله اصلي ما ناوگان است. 
رئيس كميسيون حمل  و  نقل شوراي شهر تهران 
با بيان اينكه ب��راي بهبود وضعيت ن��اوگان مترو 
شهر تهران سه اقدام فوري نياز است، خاطر نشان 
مي  كند: اولين اقدام در بحث مربوط به تعميرات و 
نگهداري ناوگان است. دومين اقدام لازم سفارش 
ساخت ناوگان جديد و س��ومين اقدام مديريت بر 
اين شبكه اس��ت كه با مديريت بهتر آن مي  توان 
بهره  وري را افزايش داد، بنابراين براي برون رفت از 
وضعيت فعلي بايد نگاه ما به سمت ناوگان به جاي 

نگاه عمراني باشد. 
وي در مورد بازس��ازي ناوگان ريلي با بيان اينكه 
اقدامات مقدماتي در اين خصوص انجام شده و تعداد 
محدودي هم تعمير شده  اند، مي  گويد: با اين حال 
ما نياز به يك كار جهادي، با كيفيت و كميت قابل 
قبول داريم. الان از حدود هزارو5۰۰ واگن نزديك 
به ۷۰۰ واگن در شرايط تعميرات اساسي هستند و 
اگر اين كار انجام نشود، شانس و احتمال خرابي آنها 
شدت پيدا مي كند. وقتي كه اين مشكل شدت پيدا 
كرد، تأخير  ها بيشتر مي  شود و علاوه بر پايين آمدن 
بهره  وري در اين ن��اوگان، موجب خطر براي مردم 

نيز مي  شود. 
تش��كري همچنين درباره دومين ضرورت حوزه 
ناوگان ريلي ش��هر تهران مي  گويد: سال  هاس��ت 
از دولت قبل ق��ول ۶۳۰ واگن براي ته��ران به ما 
داده شده اس��ت، ولي همچن��ان در مرحله تأمين 
پيش پرداخت آن سيستم قفل كرده و نيازمند اين 
است كه بحث پيش  پرداخت را با سازنده خارجي 
هر چه س��ريع تر حل  و فصل كنند. بايد ۱5 درصد 
مبلغ خريد كه حدود ۱۱۰ يا ۱۱5 هزار دلار است، 

پرداخت شود. 
 چيزي به  نام قطار داخل نداريم

تش��كری در خص��وص خري��د قطار ش��هري از 
س��ازنده  هاي داخلي نيز اظهار مي  كن��د: هنوز ما 
در داخل چي��زي به نام قطار داخ��ل نداريم. البته 
تلاش  هايي براي ساخت قطار و قطعات آن طي يكي 
دو دهه اخير انجام شده است، اما تا رسيدن به قطار 
توليد داخلي زمان زيادي پيش رو داريم. ضمن اينكه 
توليد يك دستگاه قطار نيز معيار نيست و ما بايد 
بتوانيم توليد صنعتي و انبوه در كارخانجات خود 
داشته باشيم كه فعلًا چشم  اندازي در اين خصوص 
ديده نمي  شود و حداقل نمي  توانيم به اين دليل كار 

تأمين ناوگان را به تأخير بيندازيم. 
رئيس كميسيون حمل  و  نقل شوراي شهر تهران 
در ادامه در خصوص كش��ور مورد نظر براي خريد 
قطار مترو نيز مي  گويد: در گذشته توافق شده كه از 
يك شركت چيني اين ۶۳۰ واگن خريداري شود و 
با توجه به وضعيت جهاني و همچنين تحريم  هاي 
ظالمانه  اي كه در مورد جمهوري اس��لامي ايران 
اعمال مي  ش��ود، امكان خري��د را  از س��ازندگان 
اروپايي فعلًا نداري��م. هر چند كيفيت محصولات 
چيني هم قابل رقابت با محصولات اروپايي است و 
اينگونه نيست كه قرار باشد محصولي كم كيفيت يا 

بي كيفيت خريداری شود. 
وي تأكيد مي كند: مسئله ما الان نوع تأمين كننده 
مترو نيست، بلكه مسئله ما الان اصل تأمين است 
كه منوط به منابع مالي است و با توجه به قول هايي 
كه در دولت داده شده و اطلاعي كه دارم، در دولت 
پيگيري  هايي در حال انجام اس��ت. اميدواريم اين 
پيگيري  ها به سرعت به ثمر برسد و پيش پرداخت 

انجام شود. 
 تا دو سال ديگر اوضاع همين است

تش��كري در خصوص زمان اوليه تحويل حداقل 
قطارهاي مترو مي گويد: ه��ر زمان پيش پرداخت 
انجام شود، حداقل دو س��ال طول مي  كشد تا اين 
ناوگان به دست ما در تهران برس��د. زمان اين كار 
منوط به زمان پرداخت پيش  پرداخت خواهد بود. بر 
همين اساس پس حداقل تا دو سال آينده وضعيت 
قطارهاي تهران بهبودي پي��دا نخواهد كرد، مگر 
اينكه به دو موضوع نگهداري مناس��ب و تعميرات 
به موقع و همچنين بهينه  سازي و افزايش بهره  وري 
كه از طريق مديريت بر اين شبكه تا حدودي قابل 

انجام است، تكيه كنيم. 
وي افزايش بهره  وري در حوزه قطار ش��هري را به 
روش   و شيوه  هاي مديريت، نحوه استفاده مطلوب 
از سرمايه  هاي انساني، برنامه ريزي براي بهره  برداري 
استفاده از ناوگان و همچنين برنامه  ريزي تعميرات 
مي  دان��د و اظهار مي  كن��د: موض��وع مديريت به 
عناص��ري مانند نحوه تنظي��م پايانه  هاي خطوط 
مختلف و همين  طور تجهيزات ثابت و استقراري 
مربوط اس��ت كه با رس��يدگي، تأمين به موقع و 
مناسب  س��ازي آنها با روش  هايي مانند آموزش و 
به خصوص برنامه  ريزي مي  توان آن را به مطلوبيت 
بيش از آن چيزي كه هس��ت رس��اند، اما اين كار، 
موضوعي عملياتي و اجرايي اس��ت و شوراي شهر 
تهران قاعدتاً نمي  تواند نسبت به آن ورود كند، هر 
چند نظارت مرتباً انجام مي  شود و گزارش  هاي آن را 
به مردم مي دهيم. با شهردار تهران هم براي اقداماتي 
كه بايد به فوريت انجام ش��ود مكاتب��ه كرده  ايم و 
اميدواريم كه توصيه هاي مش��فقانه ما ان  شاءالله 

منجر به اتفاقات خوبي در مترو شود. 
رئيس كميسيون حمل  و  نقل شوراي شهر تهران در 
خصوص تأثيرات بهره  وري در مترو تهران مي  گويد: 
بر اساس آن چيزي كه برآورد شده با همين ناوگان 
موجود چنانچه اشكالات غيرمترقبه يا اقداماتي كه 
در حوزه مديريت منابع انساني، آموزش  ها و ساير 
عناصري كه توضيح داده ش��ده برطرف ش��ود و از 
طرف ديگر شبكه اتوبوسراني هم نقش مكمل و در 
عين حال يكپارچه  سازي خود را با مترو به  درستي 
انجام دهد، با همين ظرفيت فعلي مي توان افزايش 

ظرفيت مسافري را ايجاد كرد. 
 وضعي�ت اتوبوس�راني خراب  ت�ر از ح�د 

معمول
تش��كری در بخش ديگ��ري از اين گف��ت  وگو در 
خصوص وضعيت اتوبوسراني شهر تهران با تأكيد 
بر اينكه اتوبوسراني نيز حال بهتري از مترو ندارد 
و چه بسا حال شركت واحد خراب  تر از حد معمول 
هم باش��د، اظهار مي  كند: ما در اتوبوس��راني يك 
ناوگان فرسوده و حداقلي داريم كه به هيچ عنوان 
كفايت  هاي نيازهاي شهر تهران را نمي  كند. شهر 
تهران نياز به ۷ ه��زار اتوبوس دارد كه الان اس��ماً 
حدود 2 هزار دستگاه اتوبوس دارد كه همگي آنها 
هم فرسوده هستند و اگر همين 2 هزار اتوبوس سالم 

هم بود ما در ظرفيت نامناسبي بوديم. 
تش��كري ادامه مي  دهد: وقتي كه قرار بوده ش��ما 
۷هزار اتوبوس داشته باشيد و فقط 2 هزار اتوبوس 
داريد؛يعني چيزي نزديك ب��ه كمتر از ۳۰درصد 
ناوگان را در اختيار داريد و همان  گونه كه در مورد 
مترو گفتم، اينجا هم مش��كل ما كمب��ود ناوگان 
اس��ت. مس��ئله بعدي نگهداري و تعميرات است 
و س��وم بحث مديريت بهيه ناوگان و منابع حوزه 

اتوبوسراني است. 
وي در بخ��ش پاياني اين گف��ت  و گو در خصوص 
وضعيت تاكسيراني شهر تهران با بيان اينكه به تعداد 
كافي تاكسي تأمين شده است، ادامه مي  دهد: ولي 
تاكسي  هاي ما مشكلاتي ديگر دارند؛ از جمله اينكه 
عمدتاً به س��ن فرسودگي رس��يده  اند و نزديك به 

5۰درصد از تاكسي  هاي تهران فرسوده است. 
رئيس كميسيون حمل  و  نقل شوراي شهر تهران 
ادامه مي  دهد: با توجه به كمبود تاكسي و قيمت 
خودرو و همچنين نرخ كرايه  ها، براي راننده تاكسي 
صرف نمي  كند كه اين ماش��ين كهنه و اسقاطي 
را به نو تبدي��ل كند. همچنين تناس��بي هم بين 
كرايه و قيمت تمام شده يك دستگاه خودرو وجود 
ندارد. البت��ه منابع مادي و ظرفي��ت لازم از طرف 

خودروسازها هم براي اين موضوع فراهم نيست. 
وي با بيان اينكه اسقاط خودرو تا حد زيادي متوقف 
است، مي گويد: عملًا خودروها اسقاط نمي  شوند تا 
رانندگان تاكسي بتوانند از محل اسقاط خودروهاي 
خود بخش��ي از هزينه هاي نوس��ازي را به  دست 

آورند. 
تش��كري در پايان با بيان اينكه همه مش��كلات 
تاكسيراني به ش��كلي نيازمند بازنگري در سطح 
ملي از س��وي مسئولان اس��ت، اظهار مي  كند: به 
عنوان مثال مجوز واردات خودرو داده ش��ده ولي 
باز مكاني��زم به گونه  اي اس��ت كه دس��ت همان 
اس��تفاده كننده  هاي شخصي مي  رس��د، در حالي 
كه انتظار اين بود مصوبه به گونه  اي باشد كه بخش 
اعظمي از اينها با حمايت  هاي دولتي در اختيار حمل 

 و نقل عمومي باشد. 

884984403سرويس اجتماعي
باز راه بندان راه مدرسه!

 »جوان« با رئيس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران درباره وضعيت ترافيكي مهرماه گفت و گو كرده است.
 او معتقد است حال مترو خوش نيست، اتوبوسراني از حد معمول خراب  تر است، تاكسيراني هم پير و مستهلك است!

 رئيس انديش��كده بين المللي كرامت انساني دانشگاه علوم پزشكي 
شهيد بهشتي با بيان اينكه در سه دهه آينده با قشر عظيمي از سالمندان 
روبه رو  مي شويم، گفت: اگر چنين مسئله اي اتفاق افتد، ايران بعد از ژاپن 

دومين كشور كهنسال جهان خواهد بود. 
 رئيس سازمان حفاظت محيط زيست از كنترل و تثبيت كانون هاي 

داخلي گرد و غبار با اجراي برنامه اي ۱۰ ساله خبر داد. 
 مقابله با ساخت و ساز غيرمجاز در بس��تر و حريم رودخانه برعهده 
وزارت نيرو است، اين در حالي است كه به اذعان معاون دادستان كل 
كشور، با كوتاهي اين وزارتخانه، مقابله قوه قضائيه با اين مقوله با چالش 

مواجه شده است. 
 فرمانده س��تاد مقابله با كرونا در استان تهران با تأكيد بر اينكه همه 
دانش آموزان ۶ تا ۱۸ سال حتماً واكسن كرونا را تزريق كنند، گفت: با 
راه اندازي سامانه اي در همه مدارس اس��تان تهران وضعيت سلامتي 

دانش آموزان در دوران كرونا رصد خواهد شد. 
 مدير كل دفتر سلامت جمعيت، خانواده و مدارس گفت: ۱2 نوبت 
مراقبت بهداش��تي براي كودكان زير دو سال و ۱۶ نوبت مراقبت براي 

كودكان زير پنج سال انجام مي شود. 
 معاون آموزش متوس��طه اداره كل آموزش و پرورش شهر تهران از 
پيش��نهاد طرح »اتوبوس هاي آموزش« براي ج��ذب تاركان تحصيل 
خبر داد و گفت: همه مدارس تهران معلم دارند و مشكلي از اين بابت 

نداريم. 
 ۳۳ هزارساختمان ناايمن در تهران شناسايي شد. ۱2۹ ساختمان 
در وضعيت پرخطر قرار دارند. رئيس س��ازمان آتش نشاني شهرداري 
تهران مي گويد تا پايان س��ال جاري تمامي س��اختمان هاي پرخطر 

تعيين تكليف مي شوند. 

سجاد آذري
   گفت وگو

حسین سروقامت

5200 پزشک کنکور را قال گذاشتند!
گزارش مركز پژوهش های مجلس  نشان می دهد 6هزارو200نفر 
از دانشجويان ايراني شاغل به تحصيل در دانشگاه هاي سطح 

پايين ديگر كشورها برای انتقال به دانشگاه های ايران درخواست 
داده اند كه با درخواست 5هزارو200نفر آنها موافقت شده است 

شوق پزشك شدن در كش�ورمان يك واقعيت انكارناپذير است. 
دس�تمز دهاي آنچناني پزش�كان بابت ه�ر ويزيت ي�ا جراحي از 
عمده دلايلي اس�ت كه بس�ياري از دانش آموزان با هدف رسيدن 
به آن، رش�ته تجربي را انتخاب و س�ال ها براي قبولي در رش�ته 
پزش�كي تلاش مي  كنند. در اين ميان اما آنهايي كه توان رقابت با 
هم گروهي هاي خود را براي قبولي در رشته هاي پزشكي نمي بينند، 
از مس�ير ميانبر مانند رفتن به دانش�گاه هاي بي كيفيت خارج از 
كش�ور اس�تفاده مي كنند و بعد از گذراندن چند واحد مشخص، 
درخواست انتقال به دانشگاه هاي داخل كشور را مي دهند تا از اين 
طريق به رؤياي پزشكي خود دست يابند. اين در صورتي است كه 
اگر اين افراد، داخل كشور مي ماندند و براي رسيدن به رشته هاي 
پرطرفدار پزش�كي رقابت مي كردند، ممكن بود س�ال ها پش�ت 
كنكور بمانند و در نهاي�ت هم نتوانند به دانش�گاه راه پيدا كنند. 

اخيراً گزارش��ي در مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي منتشر 
شده كه نشان مي دهد دانشجويان دانشگاه هاي كشور هاي سطح پايين 
كه وارد دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور شده اند، يك دهم كرسي هاي 
آموزش پزشكي كشور را اشغال كرده اند. متأسفانه چنين روندي موجب 
مي شود در س��ال هاي آينده با وجود چنين پزش��كان دغلكار و البته 

كم سوادي، نظام سلامت كشور با مشكل مواجه خواهد شد. 
به گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، عملكرد وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي نش��ان مي دهد كه از س��ال ۱۳۹۶ تا ۱4۰۰ حدود 
۶هزارو2۰۰ نفر از دانشجويان ايراني شاغل به تحصيل در ساير كشورها 
درخواست انتقال به دانش��گاه هاي ايران داش��ته اند كه با درخواست 
حدود 5هزارو2۰۰ نفر )۸4 درصد( از آنها موافقت شده اس��ت. در اين 
ميان بيشترين سهم دانشجويان گروه پزشكي انتقال يافته به داخل به  
ترتيب مربوط به رشته هاي دندانپزشكي با حدود 44 درصد، پزشكي 
با حدود ۳5 درصد و داروس��ازي نزديك به ۱۹ درصد كل دانشجويان 
است. به  عبارتي  ديگر از سال ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۹ جمعاً حدود 4هزارو۷۰۰ 
نفر دانشجو در رشته هاي دندانپزشكي، پزشكي و داروسازي به داخل 
منتقل شدند؛ يعني در اين بازه زماني تقريباً به  ازاي هر ۱۰ نفر از كل 
دانشجويان ثبت نام شده در سه رشته فوق الذكر در دانشگاه هاي كشور 
)اعم از دولتي و آزاد اسلامي( يك نفر دانشجو از خارج به داخل انتقال 
يافته است. با توجه به اينكه رشته هاي مذكور بسيار پرمتقاضي هستند 
و رقابت در آزمون سراسري عمدتاً بر اين سه رشته متمركز است، اين 
موضوع از حساسيت بس��يار بالايي به لحاظ رعايت حقوق داوطلبان 

آزمون سراسري و عدالت آموزشي برخوردار است. «
 خلأ قانوني در انتقال دانشجو به داخل كشور

آنطور كه مش��خص اس��ت در قوانين انتقال دانش��جو به داخل كشور 
مش��كلاتي وجود دارد. در اين رابطه حسين نصيري، كارشناس مركز 
پژوهش هاي مجلس مي گويد: »متأسفانه قوانين به جزئيات ورود يك 
دانشجو از خارج به داخل كشور توجهي نداشته است. يكي از اصلي ترين 
مشكلات در قانون اين است كه نقش نظارتي به خوبي ديده نشده و همه 

چيز به دستگاه اجرايي سپرده شده است. « 
او با اشاره به سوءاستفاده بسياري از دانشجويان براي تحصيل در رشته 
پزشكي و دور زدن مس��ير قبولي در اين رش��ته مي گويد: »وقتي خلأ 
قانوني براي چنين موضوع مهمي وجود داشته باشد، سوءاستفاده هايي 
از سوي افراد صورت مي گيرد. در طول 2۰ سال گذشته، آخرين قانون 
در اين خصوص كه مصوب مجلس باشد، مربوط به سال ۱۳۸4 است. 
در صورتي كه در اين ۱۷ سال، اتفاقات زيادي افتاده كه نياز بود قانون 
متناس��ب با آن تغيير كند. از جمله اين اتفاق��ات، تمايل داوطلبان به 
سمت برخي رشته ها بوده است؛ در دهه ۸۰ توزيع متعادلي بين علاقه 
دانش آموزان وجود داشت، عده اي رش��ته رياضي و عده اي هم رشته 
تجربي را انتخ��اب مي كردند، اما به م��رور زمان علاق��ه و تمايل اكثر 
دانش آموزان به سمت علوم پزشكي و رشته تجربي رفت. تا جايي كه 
بيش از 5۰ درصد داوطلبان كنكور براي قبولي در رشته علوم پزشكي 
تلاش مي كنند. به همين دليل نياز بود كه به جاي باز گذاشتن دست 
دانشگاه ها براي پذيرش دانشجو از خارج از كشور نظارت قوي تري روي 

اين مسئله انجام مي شد.«
او ادامه مي دهد: »مورد ديگر، تحول در اشتغال رشته ها است. در يك 
دهه گذشته فارغ التحصيلان رش��ته هاي مختلف به صورت متعادلي 
جذب بازار كار مي شدند، اما در چند سال اخير، تحصيل در يك رشته 
خاص است كه احتمال جذب شدن افراد در بازار كار را تضمين مي كند 
كه البته رشته پزشكي نيز از همين رشته هاي تضميني است، به همين 
دليل تقاضا براي قبولي در آن افزايش پيدا كرده است. از طرفي تورم، 
گراني نرخ ارز و وضعي��ت اقتصادي و معيش��تي خانواده ها هم به اين 
مسئله دامن زده است و نشان مي دهد كه قانونگذار ما از تغيير و تحولات 

و اقتضائات محيطي عقب مانده است. «
 رسيدن به رشته هاي پرطرفدار پزشكي با پول!

نصيري به آسيب هاي موازي كاري  دستگاه ها نيز اشاره مي كند و مي گويد: 
»احتمال مي دهيم كه به دليل موازي كاري مجلس و شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي يك س��ردرگمي تداخل براي نهاد مجري، اتفاق خواهد افتاد. 
مثلًا براي موضوع انتقال دانشجو به داخل كشور در مجلس قانونگذاري 
شده كه آيين نامه را دستگاه ها بنويسند، اما در سال ۱4۰۰ شوراي عالي 
انقلاب مصوبه داده است كه وزارت بهداشت آيين نامه انتقال دانشجو را به 
روز كند و در شورا مصوب كند. وقتي دو نهاد درباره يك موضوع واحد نظر 

بدهند، نهاد مجري نمي تواند تصميم درستي بگيرد. «
كارشناس مركز پژوهش هاي مجلس درباره مبلغي كه يك دانشجوي علوم 
پزشكي در اوكراين براي تحصيل و بعد از آن انتقال به داخل كشورمان بايد 
صرف كند، مي گويد: »با برخي از دانشجويان اوكراين درباره هزينه هاي 
تحصيل شان صحبت مي كرديم كه گفتند سالانه 4 الي 5 هزار دلار براي 
تحصيل در رشته هاي پرطرفدار پزشكي در اوكراين هزينه مي كردند و 
اين يعني يك جوان از قشر متوسط جامعه نيز مي تواند با پرداخت پول 
مسير رسيدن به رشته هاي پرطرفدار دانشگاه علوم پزشكي در كشور را 

براي خود هموار و از اين خلأ قانوني سوءاستفاده كند. «
 چه بايد كرد؟

نصيري در پاسخ به اين س��ؤال كه چه بايد كرد، مي گويد: »مهم ترين 
كار، به روزرساني نظام قانونگذاري متناسب با اقتضائات است. از جمله 
مواردي كه در به روزرساني قانوني بايد رعايت شود، تفكيك قائل شدن 
بين رشته هاي پرطرفدار و كم طرفدار است و اينكه حتماً بايد مسئله 
دانشگاه هاي مورد تأييد و همسطح با دانشگاه كشور مدنظر قرار بگيرد 
و يكسري شاخص هايي در نظر بگيريم كه فقط بر مبناي آن تأييد ورود 
دانشجويان متقاضي تحصيل در داخل كشور را صادر كنيم. همچنين 
نقش سازمان سنجش خصوصاً شوراي سنجش و پذيرش دانشجو براي 
مشخص كردن رشته هاي پرمتقاضي بس��يار مهم است كه به نظر من 
فرآيند انتقال به داخل در رشته هاي پرمتقاضي مثل دندانپزشكي، ملزم 
به آيين نامه هايي سختگيرانه تر است و فقط بايد در شرايط استثنا مورد 
تأييد واقع ش��ود. از طرفي بايد نقش دستگاه هاي نظارتي به خصوص 
كميسيون آموزش تحقيقات و فناوري و كميسيون بهداشت و درمان نيز 
در اين خصوص بيشتر ديده شود تا كمترين سوءاستفاده صورت بگيرد و 
حق دانشجوياني كه براي رسيدن به رشته هاي پرطرفدار دانشگاه هاي 

علوم پزشكي تلاش كرده اند، ضايع نشود. «

»سيدحسين سليمي« بنيانگذار شركت ايران كناف در كارش 
چنان موفق شد كه بيگانگان انگشت حيرت به دندان گزيدند!

-  در صنعت گچ دنيا اول ش�ديم؛ اتفاقي ك�ه از ديد خارجي ها 
خيلي بزرگ بود. آنها به رغم مردم كشور ما گچ زيادي مصرف 
نمي كنند. وقت�ي به آن�ان گفتيم كه ه�زار ت�ن در روز توليد 

مي كنيم، گفتند مگر چنين چيزي ممكن است؟!
گاهي اين شوق رنگ حسرت به خود مي گيرد. 

-  س�فير كانادا در اي�ران گفت جريان�ي كه در خ�ون اقتصاد 
كاناداست، از ايرانياني است كه به كانادا آمده اند، اقتصاد ما را 
نجات دادند... حال آنكه اين جريان بايد باعث رونق اقتصادي 

كشور خودتان شود!
... و سرانجام اميدي كه در دل او موج مي زند. 

-  تنها آرزويم اين است كه درآمد سرانه ايران به بالاي 20 هزار 
دلار برسد و رفاهي نسبي عايد مردم عزيز كشورم شود. 
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   ش�هروند – تهران: متأسفانه برخي پزش��كان همچنان 
از طريق شماره حس��اب دادن به بيماران فرار مالياتي را پيش 
گرفته اند و هيچ نظارتي بر اين رويه ظالمانه نيست. قوانين بايد 
به قدري سختگيرانه باشند كه هيچ صنفي جرئت چنين كاري 

را نداشته باشد. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹۱۹0۹6۸530 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

50 هزار کودك يتيم 
تحت حمايت ايرانيان خارج از کشور

ح�دود ۴ ه�زار نف�ر از خي�ران و ايراني�ان مقي�م خ�ارج از 
كش�ور از 50 ه�زار يتي�م در داخ�ل كش�ور حماي�ت مي كنن�د. 
محسن ش��هرابي فراهاني، مدير كل هماهنگى امور بين الملل كميته 
امداد امام خميني)ره( گفت: كميته امداد توانسته با طيف وسيعي از 
خيران خارج از كش��ور همكاري كند؛ ما براي آنكه بتوانيم همكاري را 
گسترش دهيم، تمهيداتي را انديشيده ايم. امداد ويژگي هاي منحصر  به  
فردي دارد كه اگر درست تشريح شود، خيران خارج از كشور همكاري 
خوبي خواهند داشت.  وي به آمار خيرين خارج از كشور اشاره و تصريح 
كرد: در حال حاضر حدود 4 هزار نفر از خي��ران و ايرانيان مقيم خارج 
از كش��ور به نيازمندان و كودكان يتيم داخل كش��ور كمك مي كنند؛ 
اين خيران از 5۰ هزار يتيم در داخل كشور حمايت مي كنند و در سال 
گذشته نيز ۱۰۰ ميليارد تومان به يتيم هاي كميته امداد كمك كرده اند.  
وي اضافه كرد: حساب بين خير و نيازمند در كميته امداد مستقيم است 
و مبالغ در حساب هاي امداد واريز نمي شود و خيرين مي توانند مستقيم 
كمك ها را به حساب ايتام واريز كنند.  شهرابي تأكيد كرد: در كميته 
امداد اشتغال و حرفه آموزي حرف اول را مي زند و ما تمام فعاليت ها را به 

گونه اي ساماندهي مي كنيم كه منجر به اشتغالزايي خانواده مي شود.

علی پوردهقان |  جوان

بازگشت به زندگي 18 محکوم به قصاص
رئي�س كل دادگس�تري اس�تان ته�ران از بازگش�ت ب�ه 
زندگ�ي ۱۸ محكوم به قص�اص با تلاش ش�وراهاي ح�ل اختلاف 
اس�تان ته�ران در چه�ار ماه�ه ابتدايي س�ال جاري خب�ر داد. 
علي القاصي، رئيس كل دادگستري استان تهران از بازگشت به زندگي 
۱۸ محكوم به قصاص خبر داد و گفت: با اهتمام ويژه اعضاي ش��وراي 
حل اختلاف استان تهران، رضايت اولياي دم در ۱۸ پرونده منتهي به 
قصاص نفس در چهار ماهه ابتدايي سال جاري اخذ شد و ۱۸ محكوم 
به قصاص به زندگي بازگشتند.  رئيس كل دادگستري استان تهران با 
تأكيد بر اينكه »كاهش جمعيت كيف��ري« و »زندان زدايي« دو مورد 
از سياس��ت هاي بنيادين دس��تگاه قضايي در دوره »تحول و تعالي« 
محسوب مي شود، گفت: بايد توجه داشت كه كاهش جمعيت كيفري و 
زندان زدايي بدان معنا نيست كه مخلان نظم و آسايش عمومي آزادانه 
در جامعه رها باشند و نظم عمومي را با چالش مواجه كنند، بلكه به اين 
معنا اس��ت كه از زنداني كردن اش��خاصي كه ضرورتي به اعزام آنها به 
زندان وجود ندارد، پرهيز گردد.  وي خاطر نشان كرد: در همين راستا 
و در چهار ماهه ابتدايي سال جاري هزار و ۳۱۸ نفر از محكومان مالي و 
جرائم مالي غيرعمد با اقدامات شوراهاي حل اختلاف استان تهران از 

زندان آزاد شدند و به آغوش خانواده خود بازگشتند. 

مهسا گربندي


